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2022. április 21-22-én a Tolna Megyei Könyvtár szervezésében került sor az országos Zöld-

könyvtár találkozóra Szekszárdon, melyen a PTE EKTK képviseletében Turcsics Annamá-

ria kolléganőmmel közösen vettem részt. 

A találkozó első napján a megyei könyvtárban egy kisebb, családias hangulatú ötletesére 

került sor, amelyre a könyvtár vezetője a három IFLA-díjas könyvtár, egy korábbi pályázó, 

valamint az egyetemek képviselőit hívta meg. Sajnos nem minden meghívott tudott ezen a 

beszélgetésen részt venni, de Tatabánya, Gödöllő, Óbuda, Szeged, Budapest és Pécs, vala-

mint a vendéglátó Szekszárd több fővel is megjelent. Itt első sorban az IFLA Zöldkönyvtári 

cím elnyerésének lehetőségeiről volt szó, amely címet a Tolna Megyei Könyvtár szeretné 

megpályázni. Ezt a címet 2018-ban a Tatabányai József Attila Megyei és Városi Könyvtár, 

2019-ben a kiskunfélegyházi Petőfi Sándor Városi Könyvtár, 2020-ban Óbudai Platán 

Könyvtár – Ezüsthegyi Könyvtár nyerte el, a Gödöllői Városi Könyvtár pedig megpályázta. 

A tatabányai, valamit az óbudai könyvtár munkatársai rengeteg érdekes ötletet, tapaszta-

latot osztottak meg, és igen hasznos volt Barátné prof. dr. Hajdu Ágnes sok évtizedes szak-

mai tapasztalata és a nemzetközi irányvonalakra való rálátása is. 

A megbeszélést rövid ebédszünet zárta, majd a könyvtár épületének bejárása következett, 

közben természetesen rengeteg kérdés, ötlet, észrevétel, javaslat fogalmazódott meg min-

denkiben. 

A délutáni, esti programot a Sárosdi borászat étkezőjében folytattuk, ahol az addig felme-

rült észrevételeket, ötleteket vitattuk meg. Jellemző a könyvtárosok lelkesedésére, hogy 

még vacsora közben, sőt, jóval utána is heves ötletelés, érvelés, építő jellegű vita folyt arról, 

hogy hogyan tudják a mai magyar könyvtárak a környezettudatosságot leginkább képvisel-

ni, és ezt mind itthon, mind külföldön megmutatni, elismertetni, így az eredetileg 6 óráig 

tervezett szakmai program a késő éjszakába nyúlt. 

A második napon a PTE KPVK dísztermében került sor a meghívott előadók előadásainak 

meghallgatására, illetve megtekintésére. A PTE EKTK-t Turcsics Annamária képviselte, 

aki a szemléletváltás lépéseit, folyamatát, eredményeit mutatta be. Igen tanulságos és ér-

dekes volt a gödöllői könyvtár bemutatkozása is, akik rengeteg szenzációs újítás, fejlesztés, 

zöldítés ellenére sikertelenül pályáztak az IFLA díjra, ugyanakkor példa értékű munkát 

végeztek, és egy minden tekintetben elismerésre méltó zöldkönyvtárat hoztak létre. A tata-

bányai könyvtár úttörő munkája, valamint az óbudaiak és a kiskunfélegyháziak egészen 

rendkívüli környezettudatos szemlélete szintén követésre méltó példa. Barátné prof. dr. 

Hajdu Ágnes előadása pedig a nemzetközi helyzetre és elvárásokra adott rálátást. A hiva-
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talos program után ismét a lelkes könyvtárosokra jellemző módon, még órákon át tartottak 

a kisebb-nagyobb csoportos szakmai beszélgetések, tapasztalat-, vélemény-, ötletcserék. 

A két nap szakmailag rendkívül hasznos volt, élményekben és tapasztalatokban gazdag, és 

megerősítette az ország könyvtárosainak amúgy is összetartó, lelkes, és a kultúráért, kör-

nyezetvédelemért mindig tenni kész csapatát, valamint elősegítette a szakmai, és a min-

dennapi együttműködést. 

Április 25-én újabb eseményre került sor, ezúttal Pécsett. Délelőtt 10 órakor faültetés volt 

a Tudásközpont parkolója és az úttest közti füves sávon, ami közterület, tehát a BIOKOM 

segítségével elhelyezhető volt rajta a 10 kart képviselő 10 fa. Az ötlet és a megvalósítás is a 

Zöldkönyvtár munkacsoport tagjait dicséri, ám nem minden üröm nélkül. (Sajnos a munka-

gépek a rossz terület-választás miatt közműkábeleket vágtak át, ezeket javítani kell, vala-

mint a fáknak sem jó, ha a gyökerük között vezetékek, kábelek haladnak, de ezt csak négy-

szemközt súgtam meg.) Ettől eltekintve az esemény rendben lezajlott. Az Egyetemi Könyv-

tár és Tudásközpont főigazgatója Szeberényi Gábor rövid beszédet mondott a hosszútávú 

nevelés és a környezetvédelem kiemelt fontosságáról, aztán lapátot, gereblyét ragadtunk 

(több-kevesebb lelkesedéssel és már aki...) és az előkészített fákat szépen eligazítottuk, be-

temettük, és feltettük az öntöző zsákokat is. Igazából a munka nagyobb részér a BIOKOM 

munkatársai végezték, de igen tanulságos volt például látni az ötletes zsákos öntözés mi-

kéntjét. Kicsit elszomorított, hogy igazi lelkesedést alig pár kolléga mutatott, pedig a fásí-

tás az egyik legfontosabb környezetvédelmi teendő. A BIOKOM koordinátora elmondta, 

hogy Pécsett az utóbbi évben 8000(!) fát ültettek ki, ami kimagasló eredmény! Remélem a 

mi fácskáink is szépséges, erős, hosszú életű fákká nőnek, és sokáig velünk együtt létezhet-

nek ezen a csodálatos bolygón!  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Képek forrása: https://www.facebook.com/search/top/?q=Tolna%20megyei%20kszr 


